
O ohleduplnosti
Za  krásné  letní  noci  uprostřed  prázdnin  se  nad 

Ondřejovem rozléhala hodně hlasitá muzika. Bylo asi půl 
dvanácté a to není zrovna čas, kdy by všichni lidé chtěli 
poslouchat  hudební  produkce.  Šel  jsem  se   podívat  a 
muzika  mě  dovedla  na  místo,  kde  se  u  výstavné  chaty, 
osvětleného bazénu a drahých aut slavila svatba.

Popřál  jsem  nevěstě  a  ženichovi  hodně  štěstí  v 
dalším životě a pak jsem je poprosil, jestli by mohli hudbu 
ztlumit tak, aby se lidé v okolí  mohli vyspat.  Slíbili  to a 
také  splnili.  Oslava  pokračovala,  ale  byla  daleko  tišší. 
Svatebčané  přece  jen  projevili  ohleduplnost  vůči  svému 
okolí.  I  když  to  bylo  až  po  upozornění,  jsem  jim  za  to 
vděčný.

O  měsíc  později  se  konala  na  opačném  konci 
Ondřejova jiná oslava nadcházející svatby. Tentokrát jsem o 
ní nevěděl, ale o to víc o ní věděli lidé v blízkosti, kteří se 
tu  noc  vůbec  nevyspali.  Na  obecní  úřad  přišlo  několik 
stížností. Pan farář pro nevyspání dokonce zrušil mši. A jak 
jsem  slyšel,  kvůli  rušení  nočního  klidu  byla  povolána  i 
hlídka policie; ale žádný účinek to nemělo, snad se policie 
přišla taky jen pobavit.  Když jsem o několik dní později 
mluvil s majitelem nemovitosti a hostitelem té příliš hlučné 
oslavy, řekl mi s přehledem, že jestli porušil zákon, klidně 
zaplatí pokutu. Vůbec nevypadal na to, že by mu bylo líto 
sousedů, kterým způsobil nepříjemnou noc. Nejde o pokutu, 
řekl  jsem mu,  jde  o  to,  abychom  k  sobě  byli  navzájem 
trochu slušní.

Slušnost  a  ohleduplnost  se  totiž  nedá  vynutit 
pokutami,  tu  musí  mít  člověk  v  sobě.  Snad každý z  nás 
chce, aby v obci byl pořádek a čistota, aby v noci byl klid, 
aby  se  nám  vyhýbali  vandalové  a  zloději.  Toho  ale 
dosáhneme, jen když každý z nás bude myslet i na druhé, na 
to, aby jim neznepříjemňoval  život  nebo aby kolem sebe 
nedělal nepořádek.

Ta druhá oslava měla ještě zajímavou dohru. Dva 
dny po rozhovoru s hostitelem jsem „náhodou“ dostal dopis 
od  jednoho  z  jeho  hostů  někde  z  Vlašimi.  Onu  noc  si 
náramně chválí. „Celým večerem až do 3 hodin ráno nám 
hrála  příjemná  reprodukovaná  hudba“,  píše.  Navrhuje, 
abychom hostitele jmenovali „občanem roku“ a že prý by se 
„takové akce měly konat častěji“. Pro toho pána bych měl 
návrh:  V republice  je  ještě  dost  lokalit,  kde  jsou  hlučné 
oslavy  až  do  rána  na  denním  pořádku.  Proč  se  tam 
neodstěhuje?  Ale  u  nás  v  Ondřejově  ať  je  raději  klid  a 
pořádek.

Martin Macháček

Fotografie Ondřejova v tomto čísle pořídil a laskavě poskytl 
našemu časopisu Martin Neuman. Ukazují netradiční pohled na 
naše městečko z výšky 40m z hasičské výškové plošiny a byly 
pořízeny při oslavách 125. výročí hasičského sboru.

       O n d ř e j o v s k ý    o b č a s n í k           vydání 18. 9. 2007



Co se děje v obci 
Příprava žádosti o dotaci na kanalizaci. Na kanalizaci 

v obcích do 2 000 obyvatel (tam patří i Ondřejov) bude možno 
žádat z  Programu rozvoje venkova, který je jedním z operačních 
programů na využití fondů Evropské unie. Tento program měl být 
v běhu už začátkem letošního roku, ale jak asi víte z médií, je 
neustále odkládán a první výzva k předkládání žádostí o dotaci 
ještě nebyla. Máme uzavřenu smlouvu s poradenskou společnosti 
Direkta,  která  nám  žádost  o  dotaci  se  všemi  náležitostmi 
vypracuje a jakmile bude vypsána výzva, také podá. V tuto chvíli 
se připravují podklady pro územní rozhodnutí a stavební povolení 
na kanalizaci v těch částech obce, kde ještě není vydáno, a také na 
stavbu  nové  čističky  odpadních  vod  místo  dnešní  čističky 
Astronomického  ústavu,  která  je  v  ulici  Pod  Hřištěm  a  svou 
kapacitou  už  nestačí.  S  Astronomickým  ústavem  jsme  už 
předběžně  dohodnuti,  že  ústav  na  obec  za  určitých  podmínek 
převede  svou  kanalizaci  i  s  čističkou  a  dá  nám  příspěvek  na 
stavbu  nové  čističky  za  to,  že  mu  budeme  nadále  provádět 
likvidaci jeho splaškových vod.

Dotace  na  úspory  energie.  V operačním  programu 
Životní  prostředí je  možné  dostat  dotace  na  zateplení  budov a 
přechod  na  obnovitelné  zdroje  energie,  tedy  i  na  vytápění 
tepelnými  čerpadly.  Tři  velké  obecní  budovy  vytápíme  velmi 
draze:  Obecní  dům  elektřinou  a  budovy  obecního  úřadu  a 
mateřské školy propanem. Pro dotaci na zateplení je třeba splnit 
velmi  přísné  podmínky,  po  zateplení  musí  budova  splňovat 
„nízkoenergetický standard“, to znamená spotřebovávat méně než 
55  kWh  na  čtvereční  metr  a  rok  –  velice  přísný  požadavek, 
kterému je možné vyhovět většinou jen se vzduchotechnikou, kdy 
se vyměňuje teplo mezi přicházejícím a odcházejícím vzduchem. 
Pro  dotaci  na  přechod  na  tepelné  čerpadlo  jsou  méně  přísné 
podmínky, stačí tepelná izolace na úrovni požadované současnou 
normou, ale naše budovy postavené v minulosti nesplňují ani to. 
Zadali  jsme energetické studie,  které mají  najít  cestu,  jak se k 
těmto  dotacím  dostat  a  tak  výrazně  zlevnit  provozní  náklady 
těchto budov.

Areál  ZD.  Na našich  pozemcích  v  blízkosti  silnice  k 
Hradovým  Střimelicím  jsme  nechali  vyřezat  a  vybagrovat 
všechny náletové dřeviny, aby se tam dala mulčovat tráva. Spolu s 
dalšími  vlastníky   objektů  v  areálu  se  tam  snažíme  zlepšovat 
pořádek. 

Na budově základní školy je  už namontováno dvacet 
nových dřevěných oken. Nová okna nejen lépe vypadají, ale také 
daleko lépe těsní. Jedna třetina  nákladů na ně byla uhrazena z 
dotace středočeského kraje ve výši 121 000 Kč. Dále je už hotové 
přebroušení  a  nový  nátěr  podlahy  sálu  v  obecním  domě.

Frézování  a  asfaltování výtluků  místních  komunikací 
probíhalo  v  první  polovině  září,  ale  zatím  nebyly  opraveny 
zdaleka všechny díry. Požádáme zastupitelstvo na zasedání 17. 9., 
aby na opravy místních komunikací navýšilo rozpočet, abychom 
mohli  opravit  víc  děr  a  míst  s  vydroleným asfaltem.  Na návrh 
školské rady byly při asfaltování zbudovány i zpomalovací pruhy 
u základní školy.

Dětské  hřiště v  Ondřejově  bude  mít  v  nejbližší  době 
nový plot, u hřiště v Turkovicích je už krásně upravený břeh osetý 
trávou a také na hřišti v Třemblatech se udělal kus práce. Chtěl 
bych za to poděkovat všem, kteří se na práci na hřištích pro naše 
nejmenší podílejí.

Na křižovatce Družstevní a Choceradské budou osazena 
svodidla.  Ta by měla chránit  chodce na úzkém chodníku, kam 
dlouhé  kamiony  najíždějí  zadními  koly.  Svodidla  už  byla 
schválena silničním správním orgánem a SÚS Kutná Hora je má v 
nejbližší době vybudovat.

Martin Macháček

Nový školní rok 
na Základní škole v Ondřejově

Když se 20. srpna začala měnit na školní budově stará 
okna za nová (výrobu oken bylo možno zadat až koncem června, 
kdy byla potvrzena dotace ze Středočeského kraje), kolemjdoucí 
vyslovovali pochybnosti, zda se všechno stihne udělat, uklidit a 
připravit  do  zahájení  školního  roku.  Přiznám se,  že  jako  nový 
ředitel školy jsem ze stejného důvodu měl z blížícího se školního 
roku docela mrazení v zádech a nejraději bych zastavil čas nebo 
žákům školy aspoň o týden prodloužil prázdniny. 

Nakonec  se  ale  díky  obětavosti  vedení  obce  a  všech, 
kteří se na opravách a údržbách ve škole o prázdninách podíleli, 
podařilo  stihnout  dát  téměř  všechno  do  pořádku.  Usilovně 
pracovali  nejen zaměstnanci  školy -  školník,  hospodářka školy, 
uklízečky a kuchařky, ale také řada řemeslníků, místních občanů. 
Zde  bych  chtěl  poděkovat  především  panu  starostovi 
dr. Macháčkovi,  pánům  bratrům  Kyclerům,  malíři  panu 
Procházkovi,  panu  Šafrovi  a  celému  sdružení  OZET  i 
ondřejovským dobrovolným hasičům, kteří, když to bylo potřeba, 
přišli škole pomoci.

V novém školním roce je nová téměř polovina oken naší 
školy.  Došlo  též  na  světla,  podlahy  a  malování  v hudebně 
(veřejnost  tuto  učebnu  zná  jako  volební  místnost),  kde  brzy 
přibude i nový školní nábytek.  K dalším drobným úpravám došlo 
ve školní jídelně a na dalších místech školy. 
Velice důležité, chvályhodné a radostné je, že obec Ondřejov, bere 
svou základní  školu  jako  důležitou   prioritu.  Jak prohlásil  pan 
starosta na slavnostním zahájení  školního roku v sále Obecního 
domu,  chce  zřizovatel  školy  v  modernizaci  školy  a  školního 
prostředí dle svých možností v budoucnu dále pokračovat.    

V letošním  školním  roce  v celém  našem  základním 
školství se začne uplatňovat nová školská reforma. Reforma klade 
největší důraz na změnu cílů vzdělávání. Škola by měla sloužit 
svým  žákům  především  k získávání  způsobilostí  (  tzv. 
kompetencí) v šesti klíčových oblastech:  žáci na základní škole 
by se měli naučit ve velice širokém slova smyslu 

- učit se
- řešit problémy
- komunikovat
- spolupracovat s druhými
- postupně získávat občanskou způsobilost
- pracovat se schopností uplatnit se v budoucnu na trhu práce

Stát formuloval všeobecné požadavky a mantinely pro základní 
vzdělávání  do  tzv.  rámcového  vzdělávacího  programu  pro 
základní  vzdělávání.  Každá základní škola pak si  podle  tohoto 
dokumentu dotváří svůj vlastní vzdělávací program.

Pedagogický  sbor  ondřejovské  základní  školy  vytvořil 
ambiciózní program s krásným názvem SLUNCE, podle něhož se 
už letos začne učit  v 1.  a 6.  ročníku. Nezbývá než si přát, aby 
tento  program správně  uchopili  všichni  vyučující,  žáci  i  jejich 
rodiče.   

Letošní školní rok bude pro ondřejovskou základní školu 
nový i v tom, že během něj naše škola změní své jméno a ponese 
čestný název Základní škola bratří Fričů Ondřejov. Tento čestný 
titul nás všechny zavazuje  vrátit se k tradicím a rozvíjet hodnoty, 
které byly vlastní zakladateli zdejší hvězdárny a jeho bratrovi.     

Začínající  školní  rok  bude  ještě  v jednom  pro 
ondřejovskou  školu  nový:  v čele  má  nového  ředitele.  Jaký  asi 
bude? Přál bych si, aby všem žákům školy, učitelům, rodičům a 
široké  veřejnosti  dokázal  pomoci  vytvořit  ve  škole  příjemné 
prostředí a pracovní a tvůrčí atmosféru.  Přál bych si, aby se nám 
podařilo z naší školy udělat místo, kam se budeme všichni rádi 
vracet, místo setkávání a spolupráce všech generací. 

Bylo  by  přitom  dobré  navázat  na  všechno  pěkné,  co 
dosud  zdejší  škola  vytvořila  pod  vedením pana  ředitele  Pavla 
Senfta, který řídil tuto školu obdivuhodných 25 let. 
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   Jan  Amos  Komenský,  slavný  učitel  národů  napsal,  že 
„vzdělání je sladký plod kořene hořkého“. Přál bych si,  aby to 
naši  žáci  -  ale  i  my  dospělí  -  měli  na  paměti.  Abychom byli 
trpěliví  a  houževnatí,  až  nám  něco  hned  nepůjde.  Abychom 
vytrvali a ve svém úsilí - nejen ve vzdělávání - nepolevovali. Jistě 
se pak dostaví úspěch a radost z dosažených cílů.. 

Přeji všem „ondřejovským“ i „přespolním“ pevné zdraví, 
hodně štěstí a lásky v osobním životě a radostné a úspěšné dny 
školního roku 2007/2008.         

 Karel Blažek, ředitel školy

Jak obec hospodaří
Završili  jsme  dvě  třetiny  roku  2007  a  můžeme  se 

podívat, jaké jsou naše skutečné příjmy a výdaje v porovnání s 
rozpočtem. Připomenu, že když jsme tento rozpočet koncem roku 
2006  schvalovali,  dalo  nám  dost  práce,  aby  aspoň  provozní 
výdaje  (bez  investice  na  rekonstrukci  Obecního  domu)  byly 
vyrovnané s příjmy. 

Bylo  to  ovšem  způsobeno  i  tím,  že  jsme  rozpočet 
sestavovali velmi opatrně. Očekávané výdaje jsme předpokládali 
spíš vyšší - například nevěděli jsme, zda zima bude mírná, nebo 
mrazivá, a proto jsme v rozpočtu nechali raději vyšší očekávané 
náklady  na  vytápění  nebo  na  pluhování  místních  komunikací. 
(Zima  k  nám  naštěstí  byla  milosrdná,  díky  tomu  jsme  dost 
ušetřili). Naopak očekávané příjmy jsme do rozpočtu dávali spíš 
nižší, protože je lepší radovat se z toho, že máme nějaké nečekané 
peníze navíc, než se trápit tím, že příjmy, s nimiž jsme počítali, 
nepřišly. 

Po osmi  měsících můžeme říci,  že se plnění obecního 
rozpočtu  vyvíjí  dobře.  Osm měsíců,  to  je  67 %  z  roku,  takže 
kdyby  se  příjmy  i  výdaje  vyvíjely  rovnoměrně  s  časem,  měli 
bychom mít  koncem srpna plnění příjmů i  výdajů na 67%. Ve 
skutečnosti jsme už teď naplnili příjmy na 91%, zatímco provozní 
výdaje (bez plánované investice 2 milionů do Obecního domu, 
která se letos neuskuteční) jsou naplněny na 60 %. 

Pokud  jde  o  příjmy,  v  rozpočtu  jsme  na  rok  2007 
předpokládali  10,349 mil.  Kč a k  31. srpnu činí  skutečnost  už 
9,405 mil. Kč. Brzy tedy už překročíme příjmy plánované na celý 
rok. 

Největšími  příjmy  obce  jsou  naše  podíly  na  daních, 
zejména na dani z přidané hodnoty a na dani z  příjmu. Daň z 
nemovitosti nám přinese jen asi půl milionu, protože je v České 
republice  velmi  nízká.  (Pro  srovnání,  v  USA  se  z  daně  z 
nemovitosti financují školy; a aby u nás tato daň zaplatila všechny 
náklady naší základní školy, musela by být aspoň 10krát vyšší.)

Dalším  větším  příjmem  je  poplatek  za  likvidaci  ko
munálního odpadu, který je v rozpočtu plánován na 800 000 Kč je 
naplněn na 105 %. Ten se ovšem vybírá začátkem roku, takže do 
konce roku už odtud další příjmy nečekáme. 

Příjmy z lesů, které byly plánovány na 850 000 Kč, jsou 
dnes  naplněny  na  102  %  a  do  konce  roku  budou  jistě  ještě 
překročeny.  To  nás  ovšem  netěší,  protože  je  to  důsledek 
lednového orkánu. V polomech bylo nutno vytěžit víc dřeva, než 
jsme plánovali, ale toto dřevo bylo prodáno za nižší cenu. O to 
méně samozřejmě vytěžíme v budoucnu.

Podívejme  se  teď  na  výdaje.  Seřadíme-li  výdajové 
kapitoly rozpočtu podle velikosti, bude na prvním místě kapitola 
Místní správa. V té jsou všechny platy zaměstnanců obce (kromě 
lesníka), zdravotní a sociální pojištění, topení, elektrická energie, 
telefony,  benzin,  poštovné,  materiál  a  další  náklady  na  provoz 
obecního úřadu. V rozpočtu bylo v této kapitole 1,856 mil. Kč, ke 
konci srpna bylo vyčerpáno jen 57 % této částky, do konce roku 
bychom na ní mohli ušetřit až 15 %, tedy víc než čtvrt milionu. 

Druhou největší kapitolou je odpadové hospodářství. V 
rozpočtu jsme na něj počítali s částkou 1,455 mil. Kč, tuto částku 
jsme ke  konci  srpna vyčerpali  na  53 %. Dnes už ale  můžeme 
poměrně přesně odhadnout, že odpady nás letos za celý rok budou 
stát asi 1,258 mil. Kč.  V loňském roce nás stály 1,270 mil. Kč, 

letos to bude přibližně o 12 000 Kč méně. To se na první pohled 
nezdá být velká úspora. Jenomže loni jsme za celoroční vyvážení 
jedné  popelnice  platili  1790  Kč  a  letos  nám  firma  Technické 
služby Benešov za stejnou popelnici účtuje 1910 Kč, tedy skoro o 
7  % víc.  Jsme  rádi,  že  se  nám při  takovém zdražení  podařilo 
stlačit náklady na likvidaci odpadu ještě pod úroveň loňska. Proti 
částce,  kterou  jsme  na  odpady  vyčlenili  v  letošním  rozpočtu, 
bychom mohli ušetřit skoro 200 000 Kč.

Když jsme sestavovali  rozpočet  na  letošní  rok,  snažili 
jsme se, aby příjmy byly vyrovnány s výdaji na běžný provoz. 
Navíc jsme do rozpočtu zařadili  2 miliony korun, s kterými se 
počítalo na zahájení rekonstrukce zbývající části Obecního domu 
-  z  bývalé restaurace má vzniknout obecní úřad s knihovnou a 
zasedací místností, sociální zařízení bude zcela zrekonstruováno, 
přístup bude ze štítu od silnice, vymění se okna a celý objekt bude 
zateplen (kromě sálu, který už byl zateplen předloni). Tyto dva 
miliony měly tvořit schodek rozpočtu.

V  té  době  jsme  předpokládali,  že  na  rekonstrukci 
Obecního domu bude možno získat dotaci z evropských fondů a 
že  výzvy  k  podání  dotace  budou  už  začátkem letošního  roku. 
Ukázalo se však, že nic  z  toho není  pravda.  Především,  jak je 
známo  z  médií,  naše  vláda  a  zodpovědná  ministerstva  se  s 
projednáváním a schvalováním příslušných operačních programů 
zpozdily natolik, že první výzvy k podávání žádostí se očekávají 
až v roce 2008. A za druhé, z toho, co je dnes známo o chystaných 
dotačních titulech víme, že na obecní úřad nebude možno žádat. 
Pokusíme se v každém případě získat aspoň část prostředků, které 
k  rekonstrukci  budou potřeba,  například na zateplení  budovy a 
výměnu oken. To ale bude možné až v příštím roce.

Dvoumilionový schodek tedy letos nebude a díky úsporám v 
provozních  výdajích  i  díky  vyšším  příjmům  bychom  mohli  v 
příznivém  případě  skončit  letošní  hospodaření  se  slušným 
přebytkem. Můžeme si také dovolit několik dalších menších akcí, 
především  opravu  místních  komunikací  a  rozšíření  veřejného 
osvětlení. 

Martin Macháček

Kontejner na velkoobjemový odpad

bude přistaven jen od 8 do 18 hodin 
v následujících dnech a místech:

v Ondřejově pod fotbalovým hřištěm v sobotu 29. září,
v Třemblatech u dětského hřiště v sobotu 29. září,
v Turkovicích u Pacltovy garáže v sobotu 6. října.

Velkoobjemové kontejnery jsou určeny jen pro rozměrný 
odpad, např. kusy nábytku apod. 

Menší předměty dávejte do černých plastových kontejne
rů, protože za jejich odvoz zaplatí obec méně. 

Větve, listí a suť do kontejnerů nepatří. 
Nepatří tam ani ledničky, pračky a jiné velké elektrické 

spotřebiče – ty odevzdávejte při svozu nebezpečného odpadu.

Svoz nebezpečného odpadu
se bude konat dne 17. října 2007 v následujících časech:

Turkovice, u prodejny:  14.30 - 15.15
Třemblaty, u požární nádrže:  15.30 - 16.15
Ondřejov, areál ZD:  16.30 - 16.45
Ondřejov, náměstí:  16.50 - 17.15

Odevzdat  můžete:  barvy,  ředidla a  jiné  chemikálie,  zářivky, 
výbojky,  televizory,  ledničky  a  jiný  elektroodpad,  baterie, 
pneumatiky a jiné.
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Proč zdražujeme
Občané, jejichž domy jsou napojeny na obecní kanaliza

ci,  si  jistě  všimli,  že v  letošním roce dostali  složenku na větší 
stočné než loni. Loňské stočné bylo 13 Kč za kubík, letošní je 
skoro o polovinu větší, 19 Kč za kubík. Pro ty domácnosti, kde 
není vodoměr, a kde se proto množství odvedených splaškových 
vod počítá „podle tabulek“, tj 46 kubíků na osobu a rok, to zna
mená zdražení stočného pro jednu osobu z 598 Kč na 874 Kč za 
rok. Přepočítáme-li to na měsíc, jedna osoba zaplatí měsíčně 73 
korun místo dosavadních 50 korun, tedy o 23 korun víc. 

Zdražení nikoho nepotěší, i když jde o zdražení tak malé. 
Přistupujeme k němu proto, že chceme, aby náklady na výstavbu 
a údržbu celé kanalizace byly rozvrženy spravedlivěji, aby se lidé 
napojení na kanalizaci více podíleli na nákladech, které jsou s vý
stavbou a údržbou kanalizace spojeny.

Až dosud stočné pokrývalo jen spotřebu elektřiny, plat 
obsluhy, vyvážení kalů a občas nějakou opravu. Jenomže obec na 
kanalizaci dává a bude dávat podstatně víc peněz. Například jen 
za projekty kanalizace se v loňském roce vydalo z obecní poklad
ny přibližně 600 000 korun. Dále bude třeba přidat k čističce v 
Ondřejově česla, která budou stát přibližně tři čtvrtě milionu ko
run. A náklady, které bude obec mít se stavbou dalších větví kana
lizace, jdou do desítek milionů. 

Tyto peníze vlastně platí ve svých daních všichni občané 
- i ti, kteří ke kanalizaci nejsou připojeni a musí si nechat vyvážet 
žumpu. Přitom takový člověk zaplatí za vyvezení žumpy 100 ko
run za kubík, což je daleko a daleko víc než těch 13 nebo i 19 ko
run za kubík, které platí občan připojený na kanalizaci. 

Stočné v naší obci bylo mimořádně nízké: celostátní prů
měr je okolo 25 korun na kubík. I po zdražení na 19 korun za 
kubík tedy zůstává dost hluboko pod celostátním průměrem. Jak 
jsme byli informováni, takto nízké stočného dělá i špatný dojem 
na ministerstvu, kde se rozhoduje o dotacích. Prý v tom případě 
říkají, že žadatel o dotaci má nejdřív zvednout stočné aspoň na ce
lostátní průměr, aby se snažil získat peníze na kanalizaci napřed z 
vlastních zdrojů.

Nízké  stočné  tak nakonec vede k tomu,  že se udržuje 
velká nerovnost mezi těmi, kdo jsou připojeni na kanalizaci a pla
tí za to velmi málo, a těmi, kdo připojeni nejsou, a platí za odvoz 
žump pětkrát víc.
Peníze,  o  které  jsme  zvýšili  stočné,  tedy  6  korun  z  každého 
kubíku, budou ukládány do Fondu oprav a rozvoje kanalizace a 
nemohou být vynaloženy na jiné účely než právě jen na opravy a 
rozvoj kanalizace v naší obci.

Jednou z hlavních povinností zastupitelstva, rady i starosty je, 
aby  udržovali  obecní  finance  ve  zdravém stavu.  Je  před  námi 
mnoho  nákladných  projektů  a  musíme  na  ně  mít  dost  peněz. 
Jestliže zdražujeme některé služby, které občané využívají, je to 
jen proto, abychom na tyto služby nemuseli doplácet z peněz, kte
ré by se daly využít na zvelebení obce. Věřím, že to každý občan 
pochopí.

Martin Macháček

Přednáška o zvonařství
2.  června  se  uskutečnila  slibovaná  přednáška  o 

zvonařství  s  p.  Petrem  Manouškem.  Vyprávěl  o  historii 
československého  i  současného  českého  zvonařství  a  o  svých 
rodičích  a  předcích,  kteří  vlastnili  velkou  zvonárnu  v  Brně. 
Pouštěl nahrávku zvonoher a hlasů zvonů, promítal film. Mohu 
říci, že přítomní posluchači byli doslova uneseni a povídalo se a 
promítalo  přes  tři  hodiny!  Všichni  byli   ponořeni  do  tak  nám 
vzdáleného světa - výroby zvonů. Jak se taví zvonovina, jaké se 
dělají formy, jak vypadá samotné odlévání zvonů ...

Ke svému úžasu i ti největší laici zjistili, jak moc je tyto 
detaily zajímají a otázky nebraly konce. Nikdo nechtěl domů. Je 
tedy  předběžně  domluveno  druhé  setkání  v  říjnu.  Zveme  vás 
srdečně na krásný večer. Datum konání Vám včas oznámíme.

M. Tlamichová

Taky máte v Ondřejově „starosti“?
To se mě zeptal osmiletý vnouček a dodal, že už viděl 

jednoho starostu od nich z Prahy 4. Došlo mi, co ho zajímá, a tak 
jsem mu vysvětlila, že pana starostu máme, jak se jmenuje, jak 
vypadá, jak ho znám. Uvědomila jsem si, že ten nesprávný tvar 
podstatného jména starosta  je  opravdu velice výstižný.  Byla to 
debata s osmiletým, dosti temperamentním kloučkem. Vedlo mě 
to k tomu, abych si připomněla kolik  „starostí“ jsem v Ondřejově 
poznala. Ať to byli předsedové MNV -  pánové Kölbl, Kulhánek, 
Lanžhotský a Dvořák, všech jsem si vážila za to, že měli odvahu 
naložit na svá bedra takovou zodpovědnost a náročnou práci pro 
nás  pro  všechny.  Doba  byla  jiná.  Zmizely  MNV  a  nastoupil 
Obecní  úřad.  Nebyli  už předsedové,  ale  starostové.  Statečná  J. 
Malá (zatím jediná žena), J. Lanzendörfer a nyní M. Macháček. 
Také  je  všechny  obdivuji  a  vážím  si  jich,  protože  práce  pro 
veřejnost není tak výnosná, jak si někdo myslí. Je náročná na čas i 
na nervy těch, kteří se rozhodli do toho jít.  Obzvláště v dnešní 
době, kdy se kdekdo ohání kdečím. Proto si myslím, že by bylo 
dobré mít k nim důvěru i úctu, nevymýšlet kulišárny a podrazy. 
Vhodnější  je  nabídnout pomoc,  spolupráci,  radu.  Rozhodnutí  o 
věcech veřejných jsou zodpovědná a nejdou vyřešit na náměstí, 
při nákupu nebo u piva. Zamysleme se  každý nad tím, co jsme 
pro obec vykonali.  Oceňme práci  těch,  kteří,  jak se říká,  „dali 
svou kůži na trh“. V krásném Ondřejově se nám bude krásně žít, 
budeme-li  k  sobě  upřímní,  laskaví  a  vstřícní.  Tak  vidíte,  jak 
osmiletý kluk svými dotazy donutí starého člověka zamyslet se 
nad věcmi veřejnými.   
                                                         Eva Jelenová

5. ročník Memoriálu Jirky Kulhánka
Dne  18.srpna  se  na  starém  hřišti  pod  hvězdárnou 

uskutečnil jubilejní pátý ročník, teď už můžeme asi s klidem říci 
tradičního,  Memoriálu  Jirky  Kulhánka.  Přes  slabší  rozjezd 
prvních ročníků, kdy se nedostavoval příliš velký počet družstev, 
si pravděpodobně začíná tento termín na naší akci rezervovat čím 
dál tím více hasičských sborů, a letošní účast to jenom potvrzuje. 
I  počasí  nám přálo,  a  tak se mohl v dobré náladě a  pohodové 
atmosféře odehrát zatím nejpočetnější ročník memoriálu.

Zúčastnilo se 13 družstev mužů a 3 družstva žen, která se nakonec 
umístila takto:

Muži: Ženy:
1.Církvice 25,52 1.Řehenice 35,78
2.Turkovice 27,18 2.Senohraby 36,42
3.Řehenice A 28,99 3.Tehov 49,93
4.Řehenice B 31,56
5.Senohraby 39,64
6.Lensedly ml. 40,52
7.Lensedly st. 40,69
8.Třemblaty B 41,32
9.Ondřejov 42,27
10.Tehov 43,64
11.Zvánovice 48,50
12.Horní Měcholupy 49,25
13.Třemblaty A 49,36

Všem zúčastněným družstvům děkujeme za jejich účast a 
sportovní výkony, a těšíme se na další setkání s nimi na šestém 
ročníku, který byl předběžně stanoven na sobotu 23.8.2008.

Jan Šafra
Starosta SDH Ondřejov

4 OZVĚNY



Divadelní podzim v Ondřejově
Po dubnovém  představení  muzikálu  Divotvorný  hrnec 

v podání divadelníků z Chocerad, při kterém značná divácká účast 
překvapila i mnohé organizátory, se na prknech jeviště Obecního 
domu v Ondřejově připravují na podzim další dvě hudební diva
delní představení.

Zbojnickou  zpěvohru  Malované  na skle autorů 
Ernesta Brylla a Kateřiny Gärtnerové netřeba příliš představovat. 
Od její československé premiéry v Brně v roce 1972, tehdy ještě 
pod názvem Zbojníci a žandáři, se s úspěchem hrála v mnohých 
českých  a  moravských  divadlech.  Zpěvohru  v novějším 
básnickém překladu Jaromíra Nohavici přijede do Ondřejova se
hrát  soubor  nanejvýš  povolaný.  Více  než  dvacetičlenný  Sbor 
dobrovolných ochotnických liboherců z Pyšel získal s touto hrou 
řadu ocenění na oblastních i národních divadelních přehlídkách, 
mimo  jiné  cenu  za precizní  hudební  nastudování,  několik 
čestných uznání za herecký výkon a dvě ceny za nejlepší inscena
ci.

S druhým  chystaným  představením  přijede  do On
dřejova  soubor  z opačné  světové  strany.  Bezmála  třicetičlenný, 
výborně  pěvecky  vybavený  Divadelní  soubor  Jiřího  Voskovce 
ze Sázavy spolu s hudební  skupinou Bluemy sehrají  legendární 
muzikál  Milana Uhdeho  Balada pro Banditu.  Divadelní  verze 
muzikálu spatřila  světlo  světa v polovině sedmdesátých let  mi
nulého století a jeho písničky se brzy staly evergreeny. Koločav
ský příběh Nikoly Šuhaje a Eržiky o lásce, lhostejnosti, úplatkář
ství a zradě pro peníze, dorazí po mnoha úspěšných reprízách po 
celé republice i k nám do Ondřejova.

Oba  divadelní  soubory  budou  v Ondřejově  hostovat 
poprvé. Přijďte se podívat do velkého sálu Obecního domu v On
dřejově. Jste srdečně zváni.
Balada pro banditu / sobota 17. listopadu 2007 / začátek v 19:30 
hodin.

Jiří Beránek

ONDŘEJOV 2007     21.-22. září    ondřejovský mlýn

pátek 21.9.

19:00  Vernisáž  výstavy  fotografií  nově  objevených  barokních 
fresek  v Sázavském  klášteře  (uvede  Slávka  Matoušová, 
kastelánka Sázavského kláštera)

19:30  PAMĚŤ NÁRODA (poznání minulosti nebo tlustá čára?) 
Povídání s Petruškou Šustrovou, Jaroslavem Hutkou a  Erazimem 
Kohákem (předpokládaný závěr cca 21:00 hod.)
 Po skončení diskuse koncert Jaroslava Hutky.

sobota 22.9.

14:30   Po  staré  hvězdárně  s architektem  Zdeňkem  Lukešem 
(procházka  věnovaná  architektuře  Josefa  Fanty  –  sraz  před 
památníkem  J.J.Friče, délka   cca 30 min.)

15:30   MODERNÍ  ARCHITEKTURA aneb  Od  Josefa  Fanty 
k národní  knihovně  (přednáška  s promítáním  a  beseda  se 
Zdeňkem Lukešem,   architektem Správy Pražského hradu)

17:30   ZMIZELÉ  SUDETY (výstava  s  povídáním  o  zaniklé 
civilizaci    v česko-německém pohraničí)

19:00  koncert
           KAREL DIEPOLD
           PETR LINHART /Majerovy brzdové tabulky/           
           OLDŘICH JANOTA

 ------------------------
Všechny pořady kromě sobotní procházky se konají ve mlýně.
Vstupné: celá akce 170 Kč / celý pátek 70 Kč, diskuse 40 Kč, 
koncert J. Hutky 50 Kč / celá sobota 130 Kč, rodinná vstupenka 
260  Kč,  odpolední  pořady  30  Kč  (procházka  volně),  koncert 
100Kč

ONDŘEJOV 2007
Už tradičně, jako každý lichý rok, si Vás dovolíme pozvat na 

podzimní setkání Ondřejov 2007. Program bude tentokrát dvou
denní, zúčastní se ho řada známých a zajímavých hostů.

Začneme v pátek 21.9. v 19 hod. vernisáží výstavy foto
grafií ze Sázavského kláštera. V poslední době v něm byly odkry
ty (a odkrývání stále pokračuje) fresky z doby baroka, které se se
tkaly s velkým zájmem historiků a médií, postupně pokračuje také 
rekonstrukce  gotického  kostela  –  výměna  poškozených  prvků, 
okenních kružeb apod. Velkou událostí  bylo zavěšení zvonu na 
gotickou věž. Vernisáž uvede svým komentářem kastelánka kláš
tera paní Slávka Matoušová.

Hlavní páteční program (19,30 hod.) se bude věnovat té
matu paměti našeho národa, se zaměřením na druhou polovinu 
dvacátého století. K diskusi, kterou bude uvádět Irena Škeříková, 
pozvání přijali Petruška Šustrová (nezávislá novinářka a překlada
telka), Erazim Kohák (filosof a poúnorový exulant, který se po 
roce 1989 vrátil z Kanady do vlasti) a Jaroslav Hutka (písničkář, 
jehož komunistickými úřady vynucený odchod ze země v 70. le
tech a symbolický návrat v listopadu 1989 jsou všeobecně známy; 
v současné době se věnuje osudům lidí pronásledovaných komu
nistickým režimem v rámci televizního cyklu dokumentů V zajetí 
železné opony). Součástí večera bude jako obvykle možnost zú
častnit se diskuse s hosty.

Po  skončení  diskuse  (kolem  21.  hod.)  bude  následovat 
koncert  Jaroslava  Hutky.  Jeho  poslední  vystoupení  v on
dřejovském  mlýně  bylo  vyprodané,  proto  doporučujeme  re
zervovat vstupenky předem. Přednost budou mít zájemci, kteří se 
zúčastní  celého  pátečního  programu  (diskuse  a  koncert). 
Rezervovat  je  možné  na  e-mail:  sdruzeni.setkani@centrum.cz 
nebo na  tel.  číslech 737 103 459 a  737 443 877,  rezervace  je 
nutné vyzvednout do 19 hodin v pokladně ve mlýně.

Sobotní  program  zahájíme  krátkou  procházkou  po  staré 
hvězdárně, která bude věnována architektu Josefu Fantovi a jeho 
secesním budovám.  Procházku,  kterou  doprovodí  vysvětlujícím 
slovem architekt Správy Pražského hradu pan Zdeněk Lukeš, za
hájíme u památníku (busty) J.J.Friče (14,30 hod.).

Po asi půlhodinové prohlídce se přesuneme opět do mlýna, 
kde bude Zdeněk Lukeš povídat  o moderní  architektuře (15,30 
hod.). Součástí tohoto programu bude mj. také promítání diapozi
tivů  o  architektu  Fantovi  a  jeho  dalších  stavbách.  Bude  opět 
možnost klást otázky a třeba skončíme u dnes tak diskutovaného 
návrhu budovy národní knihovny na pražské Letné.

Sobotní  odpoledne  bude  dál  pokračovat  programem 
Zmizelé  Sudety  (17,30  hod.),  kterým  navážeme  na  ve  mlýně 
právě  probíhající  výstavu.  Budeme hovořit  o  zaniklé  civilizaci 
v česko-německém pohraničí. Hosté budou ještě upřesněni.

Program  setkání  bude  zakončen  (19  hod.)  koncertem 
písničkářů Oldřicha Janoty, Karla Diepolda a Petra Linharta, který 
uvede  mj.  i  písně  ze  svého  loňského  CD  Sudéta,  věnovaného 
právě kraji a lidem na česko-německém pomezí.

Přál bych si, abyste si vybrali alespoň některý z uvedených 
pořadů a věřím, že své účasti nebudete litovat.

Jaroslav Kycler
sdružení Setkání
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Sportovně kulturní centrum 
v Ondřejově Vás zve. 

     Léto je za námi a s ním i prázdniny a většina dovolených. Děti 
již začaly chodit do školy a všichni se porozhlížíme, jak naložit 
s volným časem a jaké vhodné aktivity vybrat. Sportovně kulturní 
centrum v Ondřejově, které již 2. rokem funguje jako příspěvková 
organizace obce Ondřejov, má pro Vás širokou nabídku kvalitních 
kursů i akcí pro různé věkové kategorie. Na své si u nás přijdou i 
vyznavači dobré kondice, kteří své svaly mohou tužit v naší  posi
lovně. Velký ohlas a návštěvnost má dětská herna se společenskou 
místností a internetem a exkluzivní akce se špičkovými lektory 
celorepublikového  významu.  Za  všechny  jmenujme  Olgu  Šíp
kovou, mistryni světa ve sportovním aerobiku, kterou můžete ví
dat v pořadu Buť fit  s ČT a V kondici,  rovněž na ČT, Michala 
Šubra,  profesionálního  instruktora  Factory  Pro,  Katku  Bí
manovou, vedoucí vzdělávacího programu Českého svazu aero
biku.  Jedenkrát v měsíci jsou pátky zasvěceny ženám, co chtějí 
pečovat o svůj vzhled. Mají možnost navštívit kosmetickou po
radnu Lenky Malinové a následně aerobik a formování postavy 
 Vii Redové. 
     Věříme, že si z nabídky našich kursů vyberete ty, které Vám 
budou nejlépe vyhovovat. A pokud přijdete pouze jako doprovod 
Vašich  dětí,  můžete  čekání  strávit  v příjemné  společenské 
místnosti a třeba si zasurfovat zdarma na internetu.   

SPORTOVNÍ, JAZYKOVÉ, VÝTVARNÉ A HUDEBNÍ 
KURSY
Sportovní: pohybové hry pro děti od 5ti let, tanečky a cvičení pro 
předškolní  děti  s rodiči,  aerobik  pro  děti,  juniory  a  dospělé, 
zdravotní TV pro dospělé, badminton pro děti, juniory a dospělé, 
florbal  pro juniory,  volejbal  pro juniory a  dospělé,  taneční  pro 
dospělé, jóga pro dospělé, hip hop pro kluky a holky, skupinový 
trénink v posilovně s trenérem
Jazykové: angličtina pro začátečníky a středně pokročilé, němči
na pro středně pokročilé, španělština pro začátečníky a anglická 
konverzace pro pokročilejší 
Výtvarné: výtvarná tvorba pro děti 1. stupně ZŠ, výtvarná tvorba 
s keramikou  pro  předškolní  děti  s rodiči,  keramická  dílna  pro 
dospělé  
Hudební: výuka na kytaru bez not pro začátečníky i pokročilejší.

POSILOVNA 
Pokud jste zvyklí navštěvovat velká fitness centra plná cvičenců, 
tak u nás najdete pravý opak. Naše posilovna je téměř rodinná, 
tak pro 4 – 6 cvičenců, ale zato je kvalitně vybavená stroji firmy 
Kettler a je v ní určitě vše, co potřebujete pro posílení vašich sva
lů a získání dobré kondice a navíc za dobrou cenu a výhodné per
manentky.  Posilovna je otevřená každý všední den kromě středy, 
kdy je v posilovně jóga, od 16,00 do 20,00 hod. Můžete přijít i 
dopoledne po předchozím objednání. 

HERNA PRO  DĚTI  A SPOLEČENSKÁ  MÍSTNOST 
S INTERNETEM
Rodiče i prarodiče s dětmi mohou každý všední den odpoledne 
využívat  zcela  zdarma  krásnou  hernu  pro děti a vzájemně si 
popovídat,  zatímco  si  děti hrají  se  svými  kamarády. Každou 
středu  dopoledne  od 9,00  do 12,00  hod  se  mohou  scházet 
předškolní děti bez rodičů v nově otevřeném Klubu slůně.

NEJBLIŽŠÍ AKCE v září
23. neděle   8,30  - 11,30 hod

DANCE AEROBIK a BODY STYLING M. Šubr
Program: 8,30 prezence – 9,00 – Dance Aerobik 

         – 10,15 – P- Class - formování postavy
Cena  160,-Kč.  Doporučujeme  rezervaci  s platbou  předem  za 
140,Kč vzhledem k očekávanému   velkému zájmu o špičkového 
profesionálního  lektora  mnoha  velkých  celorepublikových 
kongresů a seminářů, který dokáže cvičenky i cvičence strhnout 
svým nasazením i optimismem (on-line na www.obecondrejov.cz 
nebo na recepci SKC). Pro cvičenky je zajištěn pitný režim mine
rální vodou Aquila Aquagym.
27. čtvrtek   9,30 – 11,30 hod
DOPOLEDNE pro děti a rodiče s programem – letní zážitky 

PLÁNOVANÉ AKCE v říjnu
7. neděle     8,30 – 11,30 hod
AEROBIK a MUSCLE CONDITION Katka Bímanová
12. pátek   17,00 – 19,00 hod
KOSMETICKÁ PORADNA L. Malinová   
12. pátek   18,00 – 19,30 hod
STEP AEROBIK a POSILOVÁNÍ Via Redová
25.čtvrtek   9,30 – 11,30 hod
pro děti a rodiče s programem – tvoříme z plodů

Zápsat do kursů se můžete ještě 
v průběhu  pololetí  na  recepci 
SKC  v provozních  hodinách: 
pondělí  až  pátek  16,00  –  20,00 
hod (ve středu od 17,00 hod). Po
čet účastníků některých kursů je 
limitován, takže přijďte včas. 

Podrobné informace najdete na 
www.obecondrejov.cz 

pod Sportovně kulturním centrem 
nebo Vám je poskytneme na tele
fonu 777 668 212 a 775 564 064. 

 Ještě jednou Vás všechny srdečně 
zveme, přijďte se podívat, i když 
si u nás nevyberete. 

Rádi Vás uvidíme.

 
 Ing. Bohumila Řešátková 

manažerka SKC v Ondřejově

6 OZVĚNY

http://www.obecondrejov.cz/
http://www.obecondrejov.cz/
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Sbor dobrovolných
ochotnických liboherců Pyšely

uvádí divadelní zpěvohru
Ernesta Brylla a Kateřiny Gärtnerové

Malované na skle
do češtiny přebásnil Jaromír Nohavica

Sobota 20. října 2007 v 19:30 hodin.
Obecní dům Ondřejov, velký sál.

Vstupné 70 Kč, děti 40 Kč.

Jste srdečně zváni.

Kooperativa, pojišťovna, a.s.
Ing. Olga Rudolfová

výhradní pojišťovací poradce
tel: 606 712 969

email: o.rudolfova@tiscali.cz
Turkovice Borka 76

9 let zkušeností v pojišťovnictví včetně vedení 
pražské pobočky

nabízí pojištění domácnosti,rodinných domů, 
chat a chalup, 

havarijní pojištění,
pojištění podnikatelů, 

životní a úrazové pojištění, 
penzijní připojištění,

stavební spoření a další

mailto:o.rudolfova@tiscali.cz
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